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wel kunnen realiseren. De akkerbouwers vinden 
in grote meerderheid dat de distributeurs een 
stimulerende en adviserende rol hebben in de 
voorlichting en advisering rondom emissies 
van gewasbeschermingsmiddelen naar het 
oppervlaktewater. De meeste telers vinden dat dit 
nu nog veel te weinig gebeurt.

Fruitteelt

De helft van de ondervraagde fruittelers weet dat 
het probleem ‘restvloeistof’ aanwezig is, maar 
vinden dat het vooral door de andere sectoren 
(akkerbouw, bloembollenteelt en glastuinbouw) 
wordt veroorzaakt. Van de fruittelers is de 
meerderheid niet op de hoogte van het bestaan 
van de Nota ‘Gezonde Groei, Duurzame Oogst’. 
De fruittelers hebben al veel maatregelen 
genomen om drift tegen te gaan (driftarme 
doppen en windsingels) en denken dat daarmee 
het probleem voor hen opgelost is. Doordat de 
geïnterviewde telers twee spuiten hadden (één 
voor onkruidbestrijding en één voor de ziekte- 
en plaagbestrijding), was het volgens hun niet 
nodig om de spuitmachines intern te reinigen. 
De geïnterviewde fruittelers zetten na gebruik de 
spuitmachines binnen om afspoeling van middel 
te voorkomen. De fruittelers vinden het dan ook 
niet nodig om nog verder te investeren om de 
emissies te beperken. (Uit de resultaten van de 
normoverschrijdingen blijkt echter wel dat de 
fruittelers het oppervlaktewater veel belasten met 
gewasbeschermingsmiddelen.)

De meeste telers verwachten op korte termijn 
consequenties van de problemen op de breedte 
van het middelenpakket, maar vinden dat de 
producenten moeten zorgen voor een goed en 
breed effectief middelenpakket. De Toolbox 
water is niet bekend bij de meeste telers. De 

meerderheid van de telers vindt dat de distributie 
een stimulerende en adviserende taak heeft bij het 
reduceren van emissies. De meerderheid vindt dat 
de distributie nu te weinig adviezen op dit gebied 
geeft.

Bloembollen

De meerderheid van de geïnterviewde 
bloembollentelers kent het probleem van de 
emissies naar het oppervlaktewater en deze 
meerderheid denkt dat het voornamelijk wordt 
veroorzaakt door puntemissies. De overgrote 
meerderheid kent de Nota niet. Het belang 
en de noodzaak van de (punt)emissies wordt 
wel onderkend, maar het is volgens de telers 
moeilijk inpasbaar in de bedrijfsvoering. De 
Bloembollensector heeft in het verleden al te 
maken gekregen met het intrekken van toelatingen 
van belangrijke gewasbeschermingsmiddelen. 
De bloembollentelers verwachten op korte 
termijn nog meer consequenties van de probleem 
rondom emissies. De geïnterviewde telers 
hebben geïnvesteerd in driftarme doppen en 
een deel bovendien ook in luchtondersteuning. 
De gemiddelde bloembollenteler heeft nog 
te weinig geïnvesteerd in maatregelen om 
de emissies voldoende te beperken. Voor de 
bloembollentelers is het niet duidelijk hoe ze hun 
(punt)emissies verder kunnen beperken tijdens 
de werkzaamheden om het bedrijf. Het wordt dan 
vaak als omslachtig en onpraktisch gezien om 
deze maatregelen te treffen en uit te voeren.

De Toolbox water is bij de overgrote meerderheid 
van de geïnterviewden niet bekend. De 
meerderheid van de bollentelers vindt dat de 
distributie een stimulerende en adviserende taak 
heeft bij het reduceren van emissies en dat dat nu 
nog niet of nauwelijks gebeurt.

Het schoonmaken van de spuit vindt vaak nog gewoon 
plaats op het erf. Foto: Erno Bouma.

Het plaatsen van de spuitmachine onder een afdak 
voorkomt punt-emissies als gevolg van afspoeling 
door regen. Bron: Europees TOPPS-project.
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Distributiebedrijven

Tijdens de interviews met de distributiebedrijven 
is gebleken dat een tweederde meerderheid 
de problemen van emissies naar het 
oppervlaktewater en de mogelijke consequenties 
onder ogen ziet. Ze vinden het echter moeilijk om 
het in de beschikbare tijd bij de teler te bespreken 
en mogelijke verbeteringen voor te stellen. 

Bijna alle geïnterviewde distributiebedrijven vinden 
dat ze een adviserende en stimulerende taak hebben 
om boeren en tuinders maatregelen te laten treffen 
en dat ze dit ook werkelijk doen in de praktijk. 
(Zoals blijkt uit het onderzoek merken de telers daar 
niet veel van.) Alle distributiebedrijven geven aan 
maatschappelijk duurzaam ondernemen hoog in 
het vaandel te hebben en hierbij alle aspecten mee 
te laten tellen bij de advisering rondom middelen.

De meerderheid van de distributiebedrijven vindt 
dat de telers aan zet zijn om het emissieprobleem 
naar het oppervlaktewater te beperken. Volgens de 
distributiebedrijven passen de telers de middelen 
niet altijd onder de juiste omstandigheden toe en 
zij vinden dat de telers een gedragsverandering 
zullen moeten ondergaan. 

Niet-teeltspecifieke conclusies

Tijdens het verwerken van de enquêtes komen een 
aantal conclusies naar voren die breed gedragen 
worden en niet teeltspecifiek zijn:

•  Als de Nota wordt toegelicht, concludeert 
‘de praktijk’ dat de regels moeilijk haalbaar 
en erg theoretisch zijn. Ook de ruime 
meerderheid van de distributiebedrijven 
vindt dat de normen die in de Nota zijn 
opgenomen, niet haalbaar zijn.

•  Het merendeel van deze geïnterviewde 
ondernemers vindt dat de handhaving 
anders moet. De handhaving (NVWA en 
waterschap) zou veel stimulerender moeten 
optreden en meer op de grote lijnen moeten 
letten, met andere woorden: in plaats van 
een bekeuring ontvangen en het korten op de 
toeslagrechten zou de handhaver samen met 
de teler moeten kijken waar de oplossingen 
en verbeteringen gehaald kunnen worden. 

•  Het opvangen van reinigingswater (zowel 
in- alsook extern) van de spuitmachines vindt 
vrijwel niet plaats. (Uit vele onderzoeken 
is echter naar voren gekomen dat dit een 
belangrijke emissiebron is.)

•  Notoire vervuilers moeten volgens de telers 
strikt en streng worden aangepakt (bijv. hoge 
boetes en intrekken van de spuitlicentie). 
Tenslotte verpesten zij het voor de hele 
sector. 

•  De telers vinden dat de distributie een 
stimulerende en adviserende taak heeft om 
de emissie van restvloeistof tegen te gaan; 
het merendeel van de telers vindt dat dit nu 
nauwelijks gebeurt. Dit staat vrijwel haaks op 
datgene wat de geïnterviewde distributeurs 
zeiden. Volgens deze groep werd er juist veel 
energie in het voorlichten en adviseren over 
emissie gestopt.

•  De Waterschappen mogen volgens de 
meeste telers meer stimulerend te werk 
gaan. De metingen en analyses in het 
oppervlaktewater (door de Waterschappen) 
zou door hen (samen met de mogelijke 
oplossingen) beter mogen worden 
gecommuniceerd om het bewustzijn te 
vergroten en om samen met de telers naar 
oplossingen te zoeken.

Samenvattend
Uit de enquête zijn een aantal opmerkelijke 
zaken naar voren gekomen. Er is in ‘de 
praktijk’ onvoldoende bewustzijn van wat de 
gevolgen zijn van onvoldoende inspanningen 
om de gewasbeschermingsmiddelen uit het 
oppervlaktewater te houden. De Nota Gezonde 
-Groei, Duurzame Oogst is niet bij de praktijk 
bekend. Indien het bewustzijn er wel is, wordt 
naar collega-teeltgroepen gewezen als de 
schuldigen. Als er middelen verdwijnen denken 
de telers dat de industrie deze gaten in het pakket 
weer zal opvullen.

De noodzakelijke aanpak van (punt)emissies 
wordt door een goot deel wel onderkent, 
maar men vindt het moeilijk deze in te passen 
in de erfsituatie. De telers vinden in een 
grote meerderheid dat de distributeurs een 
stimulerende en adviserende rol hebben in de 
voorlichting en advisering rondom emissies 
van gewasbeschermingsmiddelen naar het 
oppervlaktewater. De meeste telers vinden dat 
dit nu nog veel te weinig gebeurt. De distributie 
ziet hier zeker een rol voor hen weggelegd en zij 
vinden ook dat ze die rol nu al goed invullen.

De Toolbox water, die afgelopen winter is 
geïntroduceerd door Nefyto, Agrodis, LTO en de 
Waterschappen, is niet (of onvoldoende) bekend 
bij de telers. De resultaten van de monitoring 
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van het oppervlakte water (door het Waterschap) 
zou veel breder verspreid moeten worden 
en vervolgens zou de handhaver een meer 
bemiddelende rol moeten spelen om samen met 
de eindgebruiker te zoeken naar de best mogelijke 
oplossingen.

Tot slot

De telers hebben allemaal hun eigen reden 
om de huidige emissies zo veel mogelijk te 
beperken. Zij zullen voornamelijk de emissies 
gaan reduceren om aan de eisen van de 
overheid te voldoen. Mocht dit niet gebeuren, 
dan staat een goed en voldoende breed werkend 
gewasbeschermingsmiddelen pakket een 
onzekere toekomst te wachten. De maatregelen 
vanuit de Overheid zullen afhankelijk zijn 
van het resultaat van de tussenmeting 

(in 2018) en de eindmeting (in 2023) op 
normoverschrijdingen. 
Het is nú aan de agrarische sector om stappen 
te ondernemen om de gevolgen te beperken 
en de toekomst van de gewasbescherming te 
waarborgen. Als de telers op de huidige manier 
doorgaan zullen de producenten in de toekomst 
de toelating in de volle breedte van het huidige 
gewasbeschermingsmiddelenpakket, niet 
kunnen waarborgen. De agrarische sector zal 
de gevolgen voor het middelenpakket en de 
strengere maatregelen voor de toepassing op 
korte termijn (3 tot 5 jaar) kunnen merken als de 
normoverschrijdingen niet verminderen. 

Het is vijf voor twaalf, de toekomst van het 
huidige gewasbeschermingsmiddelenpakket is 
dus niet zeker. Er ligt een enorme uitdaging om 
de praktijk te informeren en te overtuigen! 
Wie pakt de handschoen op?

Ontvangt u wel het blad maar nooit de nieuwsbrief?
Dan staat er waarschijnlijk een oud e-mailadres van u in ons systeem. Geef het nieuwe e-mailadres door aan administratie@
knpv.org en blijf op de hoogte van KNPV-nieuws, zoals bijeenkomsten, blogs etc.

Adresgegevens veranderd?
Pas ze aan op www.knpv.org of geef ze door aan administratie@knpv.org.
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Deze nieuwsrubriek brengt items over 
gewasbescherming die de redactie interessant 
vindt. Belangrijke criteria voor plaatsing van 
het bericht zijn:
•  het bericht moet relevant zijn voor de 

gewasbescherming,
•  het mag geen reclameboodschap bevatten,
•   het moet afkomstig zijn van een van 

de erkende agrarische nieuwsbrengende 
tijdschriften, kranten, nieuwsbrieven, 
internetsites of autoriteiten,

•  het moet naspeurbaar zijn naar de 
oorspronkelijke bron, die waar mogelijk wordt 
weergegeven.

Opinies van individuen of belangenorganisaties 
en visies en andere interpretaties van actuele 
onderwerpen kunnen als citaat worden 
opgenomen mits de bron bekend is. 
Van harte nodigen wij u uit nieuws-items bij 
de redactie aan te dragen.

Zilveren legpenning voor Richard Visser

Hoogleraar plantenveredeling Richard Visser ontving 
de zilveren legpenning na afloop van zijn honderdste 
promotie aan Wageningen Universiteit.

Portret van Richard Visser, opgebouwd uit een mozaïek van de 
voorkanten van de honderd proefschriften.

Rector magnificus Martin Kropff reikte op 29 september 
de penning uit. De rector memoreerde hierbij dat Visser 
de tweede Wageningse hoogleraar is die de mijlpaal 
van honderd promoties passeert. Hij is echter de eerste 
met honderd promovendi louter aan Wageningen 
Universiteit. En Visser heeft nog voldoende tijd voor 
meer promovendi, zei Kropff, aangezien hij nog jaren is 
verwijderd van zijn emeritaat.

De zilveren legpenning is een waardering voor mensen 
met ‘grote verdiensten voor Wageningen University en 
haar onderzoeksdomeinen’. Het ereteken werd inmiddels 

ruim dertig keer uitgereikt. Zo kregen Kofi Annan, oud-
secretaris generaal van de VN, en emeritus hoogleraar 
Rudy Rabbinge, de penning. Ook Martin Verstegen, de 
eerste Wageningse hoogleraar met honderd promoties, 
mocht hem in ontvangst nemen.

Bron Resource, 29 september 2014

Weedviewer meet onkruid op verharding

Gemeenten besteden het beheer van onkruid op verhar-
ding vaak uit. Regelmatige inspectie moet dan uitwijzen 
of het onderhoud op orde is. Maar de ene inspecteur be-
oordeelt dat anders dan de andere. De Weedviewer-app 
die gebruik maakt van een techniek die is ontwikkeld 
door Wageningen UR, lost dit probleem voor gemeenten 
en beheerders op. Nooit meer discussie of de norm over-
schreden is.

“Wij hebben een pixeltechniek voor het meten 
van onkruid op verhardingen ontwikkeld”, vertelt 
onderzoeker Chris van Dijk. “De software berekent het 
percentage groen op grond van foto’s. Wij gebruiken 
daarbij een vaste camera. Maar tegenwoordig heeft 
vrijwel iedereen een smart phone met camera bij 
zich. In samenspraak met Peter van Welsem Advies 
(adviesbureau voor het beheer van openbare ruimte) 
kwamen we daarom op het idee de pixeltechniek voor 
een app te gebruiken. De programmeurs van advies- 
en ingenieursbureau Tauw BV hebben vervolgens de 
Weedviewer-app gerealiseerd.”

App berekent en beoordeelt onkruidbezetting
De app is heel gemakkelijk in het gebruik. De inspecteur 
maakt op 100 m2 verhard terrein 10 foto’s. De Weedviewer 
berekent de gemiddelde onkruidbezetting en geeft 
meteen een beoordeling volgens de zogenaamde 
CROW-schaalbalk. “Het maakt niet meer uit wie je op 
pad stuurt. Je krijgt altijd een objectief oordeel. Ook 
kun je gemakkelijk het onkruid op zowel tegels als 
klinkers beoordelen. Voorheen waren daar twee aparte 
schaalbalken voor nodig. Voor een inspecteur is dat heel 
lastig”, vertelt van Dijk.

Het maken van de 10 foto’s met de smartphone. De app 
berekent de onkruidbezetting. Bron: weedviewer.nl.
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De Weedviewer is nuttig voor gemeenteambtenaren, 
adviesbureaus die de controle voor de gemeenten 
uitvoeren, maar ook voor de aannemers die het beheer 
verzorgen.

IJkinstrument openbaar groen
Adviesbureau Beheeraccent gebruikt de Weedviewer 
momenteel bij een test in Heemstede met een nieuw 
onkruidmiddel. “Zo kunnen we de testresultaten 
objectief vergelijken”, zegt directeur Roland Buijs van 
Beheeraccent. “Verder gaan we hem als ijkinstrument 
inzetten om onze eigen beoordeling regelmatig aan te 
scherpen. Beheeraccent inspecteert voor gemeenten 
de kwaliteit van de openbare ruimte. Dagelijks gaan er 
vijf mensen op pad. Als ze het gazononderhoud moeten 
beoordelen, verplichten we hen elke dag een keer met de 
duimstok na te meten of hun beoordeling nog klopt. Voor 
de bedekkingsgraad van onkruid op verharding bestond 
tot nu toe geen ijkinstrument. We gaan de Weedviewer 
dan ook zeker gebruiken. Hij werkt prima.”

CROW-schaal
Buurtbeheerbedrijf Cambio in Deventer heeft de 
beoordeling van monitoringsmedewerkers een dag lang 
met de resultaten van de app vergeleken. “Onze mensen 
waren verrast over de resultaten”, vertelt Robbie Moes, 
hoofd monitoring. “Waar zij de situatie beoordeelden 
met een C op de CROW-schaal (redelijk veel onkruid) 
kwam de app soms uit op een B (beperkte hoeveelheid). 
Zij laten hun eigen beleving meespelen, terwijl de 
situatie wel aan de afgesproken norm voldoet. Hiermee 
kunnen we de verschillen in monitoring oplossen. Er is 
gemakkelijk mee te werken, ook voor iemand die niet zo 
handig is met smartphones.”

Bron: Wageningen University, Plant Research International 
(PRI), 29 september 2014

Onderzoek naar nieuwe biologische 
ontsmettingsmethode van grond met nematoden

Wageningen UR en enkele partners starten vandaag met 
een versneld onderzoek naar het biologisch ontsmet-
ten door middel van het biologische middel Herbie® 
van grond met schadelijke bodemgebonden aaltjes of 
nematoden. Het project wordt gefinancierd door het 
ministerie van Economische Zaken.

Biologische grondontsmetting
Een bestaande versie van biologische grondontsmetting 
wordt al enkele jaren toegepast in vollegrondteelten. 
Hierbij worden grote hoeveelheden organisch materiaal, 
meestal gras, in de bodem ingewerkt waarna de bodem 
wordt afgedekt. De resultaten van deze methode 
zijn soms wisselend en vaak niet praktisch door het 
grote volume aan gras (40 ton/ha) dat moet worden 
aangevoerd en ingewerkt. Bovendien moet het worden 

uitgevoerd gedurende zes weken in de zomerperiode. Dit 
kost een teeltseizoen, dus inkomsten.

Afbreekbaar eiwit
Het bedrijf Thatchtec heeft het middel Herbie® 
ontwikkeld. Het is een gemakkelijk afbreekbaar eiwit dat 
een constante en bekende kwaliteit heeft en afkomstig is 
van plantaardige afvalstromen uit de agro-industrie. Het 
product is zowel beschikbaar in korrel- als in vloeibare 
vorm. Het middel wordt in de bodem ingewerkt, waarna 
de bodem gedurende twee tot drie weken wordt afgedekt. 
In kasteelten zijn hiermee goede resultaten behaald. Als 
de methode ook goed werkt in de vollegrond, is hij veel 
praktischer en in een kortere tijd uitvoerbaar dan de 
bestaande versie van biologische grondontsmetting.

Met schadelijke aaltjes besmette praktijkpercelen
Dit onderzoek is opgezet naar aanleiding van de strikte 
voorwaarden waaronder het huidige chemische middel 
Monam nog mag worden toegepast en de noodzaak 
voor milieuvriendelijke alternatieven. Binnen hetzelfde 
project wordt onderzoek gedaan naar de effectiviteit 
van de methode op verschillende aaltjes en naar allerlei 
factoren die van invloed zijn op de effectiviteit en op 
de kosten. Wageningen UR gaat de komende maanden 
onderzoek doen op drie met schadelijke aaltjes 
besmette praktijkpercelen. Er wordt gekeken naar het 
effect van Herbie® op het stengelaaltje Ditylenchus 
dipsaci, het wortelknobbelaaltje Meloidogyne chitwoodi, 
het wortellesieaaltje Pratylenchus penetrans, het 
aardappelcystenaaltje Globodera pallida en Trichodoride 
aaltjes. Verschillende Herbie®-formuleringen, doseringen 
en afdektijden worden onderzocht. De afdekking met 
standaardfolie wordt door een gespecialiseerd bedrijf 
uitgevoerd met een machine die de foliebanen aan elkaar 
lijmt. Na afloop wordt de effectiviteit tegen de schadelijke 
aaltjes vastgesteld. Daarnaast zullen andere folies worden 
getest zoals verspuitbare folie, zodat geen restafval 
ontstaat.

Dit onderzoek is de opmaat naar de Publiek-Private 
Samenwerking (PPS) Bodemresetten, die is ingediend 

Verschillende Herbie® producten: vast en vloeibaar. 
Bron: website Wageningen UR.
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voor de periode 2015-2018. Alle proeven moeten aan het 
einde van het project een protocol opleveren voor de 
praktische en financiële haalbaarheid van Herbie® in de 
volle grond.

Samenwerkende partners
Het project wordt gefinancierd door het ministerie 
van Economische zaken, dat is ingegaan op het 
verzoek van LTO Nederland, Plantum en de KAVB. De 
samenwerkende partners zijn Agrifirm Plant, Thatchtec, 
BLGG, SoilCares Research, LTO en Wageningen UR.

Bron: Wageningen University, Praktijkonderzoek Plant en 
Omgeving (PPO), 26 september 2014

Onbekende rijstparasiet bedreigt oogsten in Afrika

Nog maar weinig landbouwkundigen kennen het fragiele, 
wit-bloeiende onkruidje Rhamphicarpa fistulosa, 
familie van de bremraap. Toch tast deze wortelparasiet 
steeds meer rijst in Afrika aan. Dat blijkt uit de eerste 
resultaten van het onderzoeksprogramma PARASITE naar 
rijstparasieten in sub Sahara Afrika.

Begin jaren negentig is het rijstonkruid beschreven door 
een Beninese landbouwkundige, Gualbert Gbèhounou. 
Twintig jaar later bleek er nog steeds bijna niemand van 
te weten. Reden waarom in 2012 zeven Nederlandse 
en Afrikaanse onderzoeksgroepen onder leiding van 
Wageningen UR het probleem in kaart gingen brengen.

Ramphicarpa zie je eerst makkelijk over het hoofd
De Nederlander Jonne Rodenburg onderzoekt het 
plantje sinds 2006. Hij is onkruidkundige bij het CGIAR-
instituut AfricaRice in Tanzania, één van de zeven 
onderzoekspartners in een samenwerkingsverband dat 
PARASITE heet. “Vrouwen lieten ons het plantje zien”, 
herinnert hij zich een veldbezoek in Senegal. “Ze hadden 
geen idee wat ze eraan moesten doen. Wegtrekken hielp 
niet.” Ook de landbouwvoorlichters die Jonne sprak, 
kenden het plantje niet. “Wat niet verwonderlijk is”, 
vertelt hij. “Want voordat Rhamphicarpa een rijstveld 
overwoekert zie je het plantje makkelijk over het hoofd: 
het bloemetje opent alleen ‘s nachts.”

Twintig procent opbrengstvermindering
De PARASITE partners organiseerden workshops, 
interviewden boeren en landbouwkundigen, 

Een boerin uit Cassamance (zuid Senegal) met R. fistulosa afkomstig uit het rijstgewas. Foto: Jonne Rodenburg, CC-sa, 
Bron: Wikipedia.
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raadpleegden herbaria en bestudeerden de biologie 
van het plantje. R. fistulosa komt voor in vrijwel alle 
landen ten zuiden van de Sahara, zo bleek uit de studies. 
En steeds meer in de laaggelegen, regenafhankelijke 
rijstvelden, waar de rijstteelt sterk aan het toenemen is. 
De parasiet kan er de opbrengst gemakkelijk met wel 
twintig procent verminderen en in sommige gevallen 
kan de oogst volledig verloren gaan. In de hoger gelegen 
velden lijdt de rijstteelt meer onder Striga, de andere 
belangrijke rijstparasiet.

Veldproeven
Inmiddels zijn Wageningen UR, AfricaRice en het 
Tanzaniaanse landbouwkundig instituut MARI gestart 
met veldproeven. Samen met boeren en voorlichters 
bekijken de onderzoekers het effect van organische 
mest zoals, kunstmest en combinaties. Bemesting is 
belangrijk omdat parasieten bij sterkere planten minder 
kans hebben. Ook bekijken de partners of andere rassen 
of zaaitijdstippen het onkruid kunnen onderdrukken. 
“Bestrijdingsmiddelen zijn vaak niet voor handen of 
te duur”, verklaart projectleider Lammert Bastiaans 
van Wageningen UR. “Bovendien: de technologie 
is kennisintensief en daarom niet erg geschikt voor 
promotie onder boerengroepen met een hoog percentage 
analfabetisme”.

Nog steeds weinig aandacht voor Rhamphicarpa
Waarom Rhamphicarpa zo onbekend is, bleek meerdere 
redenen te hebben. Afrikaanse instituten hebben voor 
onkruiden minder aandacht dan voor bijvoorbeeld 
sprinkhanenplagen of dodelijke schimmelziektes. 
Die laatsten leiden immers zichtbaarder tot 
opbrengstverliezen. Daarnaast zijn veldbezoeken 
schaars. Inmiddels werken op veel lokale kantoren al 
wel meer dan één of twee landbouwvoorlichters, maar 
zo’n kantoor heeft dan weer maar één brommer, of geen 
benzine. En het kan wel een paar uur rijden zijn naar een 
rijstveld.

Sociaal-economische omstandigheden
Het onderzoeksprogramma PARASITE wordt betaald 
door de Nederlandse financier NWO-WOTRO en loopt 
tot 2016. De partners gaan lesmateriaal maken over 
Rhamphicarpa en boeren stimuleren hun eigen proeven 
te starten. Jonne Rodenburg roemt de interdisciplinaire 
aanpak: “We kijken ook naar de sociaal-economische 
omstandigheden en welke aanpak het best bij de 
getroffen boeren past. En ook hoe de informatie het best 
kan worden verspreid.”

Bron: Wageningen University, 25 september 2014

Boer en tuinder lopen groter risico op 
ontwikkelen longziekte COPD

Mensen die op hun werk met pesticiden in aanraking 
komen, zoals boeren en tuinders, hebben een hogere 
kans om COPD te ontwikkelen. Dat concludeert Kim 
de Jong op basis van haar onderzoek aan Universitair 
Medisch Centrum Groningen. Ook identificeerde zij een 
aantal genetische varianten in nieuwe, nog niet eerder 
gevonden genen die de individuele gevoeligheid voor 
COPD beïnvloeden. Deze resultaten laten het belang 
zien van meer onderzoek naar en betere voorlichting 
over de gevaren van giftige stoffen, gassen en dampen, 
thuis en op het werk. De Jong promoveerde op 22 sep-
tember aan de Rijksuniversiteit Groningen.

COPD is een chronische en onomkeerbare vernauwing 
van de luchtwegen door een te sterke afweerreactie 
van het lichaam op schadelijke stoffen, zoals 
tabaksrook, gassen en dampen. COPD wordt vooral 
in verband gebracht met (zware) rokers, maar dit is 
onjuist. Zo’n 25 procent tot 45 procent van alle COPD-
patiënten wereldwijd heeft nooit gerookt. Dat roept 
de vraag op door welke combinatie van genetische en 
omgevingsvarianten deze groep toch ziek wordt.

De Jong maakte voor haar onderzoek gebruik van 
gegevens uit twee langlopende, epidemiologische studies 
naar de gezondheid van de algemene populatie: LifeLines 
(165.000 deelnemers) en Vlagtwedde-Vlaardingen 
(meer dan achtduizend deelnemers). De promovenda 
vond bewijs dat blootstelling aan sigarettenrook of aan 
giftige dampen, stoffen, gassen op het werk een relatie 
vertoont met een minder goede longfunctie en het vaker 
voorkomen van COPD. De individuele gevoeligheid 
voor blootstelling aan zulke stoffen blijkt verder bepaald 
te zijn door actief roken en door variaties in nog niet 
eerder met gevoeligheid voor dergelijke blootstelling 
geïdentificeerde genen, zoals PCDH9, GALNT13, PDE4D, 
TMEM176A en NOS1.

Ook pesticiden blijken nu onder het rijtje schadelijke 
invloeden te kunnen worden geschaard. De Jong en 
haar collega’s ontdekten dat beroepsmatige blootstelling 

De bloem van R. fistulosa. Foto: Jonne Rodenburg, CC-sa, 
Bron: Wikipedia.
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aan pesticiden de sterkste, snelste en meest consistente 
verslechtering van longfunctie liet zien. Waarschijnlijk 
geldt dit in het bijzonder voor rokers en mensen met een 
genetische variant in het gen NOS1. Vervolgonderzoek 
moet duidelijk maken of mensen die in de buurt van 
kwekerijen en met pesticiden behandeld land wonen of 
werken meer gezondheidsrisico’s lopen dan anderen.

Bron: Rijksuniversiteit Groningen, 22 september 2014

Appels telen op substraat

Het programma ‘Teelt de grond uit’ ontwikkelt rendabe-
le teeltsystemen die voldoen aan Europese regels voor 
waterkwaliteit. Voor appels wordt ook getracht bodem-
moeheid te voorkomen zonder chemische middelen.

In het programma wordt voor verschillende soorten 
vollegrondstuinbouw (groenten, bloembollen, 
boomteelt, fruit en zomerbloemen & vaste planten) naar 
manieren gezocht om gewassen op andere manieren (uit 
de grond) te telen: in bakken, potten, containers, lange 
goten of in drijvende bakken op water. Uitgangspunt is 
dat de systemen naast milieuvoordelen ook voordelen 
voor ondernemers opleveren (zoals efficiënter kunnen 
werken, betere kwaliteit of nieuwe marktkansen).

Appels de grond uit
Het project ‘Teelt de grond uit/appel’ is gestart met 
om twee doelen te bereiken, namelijk het verlagen 
van de stikstofuitspoeling uit mest en het oplossen 
van bodemmoeheid zonder gebruik te maken van het 
inmiddels verboden grondontsmettingsmiddel metam-
natrium.

In het kader van de proef zijn drie verschillende systemen 
getest: een systeem waarbij in containers (grote kunststof 
potten) met substraat werd geteeld en twee systemen 
waarbij in sleuven met substraat in de grond werd 
geteeld. In het tweede jaar van de proef is gestopt met 

het systeem met containers omdat er teveel vorstschade 
optrad.

De twee sleufsystemen hebben tot dusver veel informatie 
opgeleverd over het reguleren van de groei en de kwaliteit 
met verschillende bewaterings- en bemestingssystemen. 
Het onderzoek wordt daarom voorlopig voortgezet.

Bron: Groen Kennisnet, 15 september 2014

Recordaantal studenten plantenwetenschappen 

Het aantal studenten dat kiest voor de BSc Plantenwe-
tenschappen was in twintig jaar nog niet zo hoog. Voor 
het studiejaar 2014/2015 staan momenteel 56 eerstejaars 
studenten ingeschreven. Twee keer zoveel als de afgelo-
pen jaren. Bovendien begint de bachelor ook internatio-
naler te worden, twaalf procent van de nieuwe studenten 
is afkomstig van elders uit Europa.

Opleidingsdirecteur Anja Kuipers vertelt trots: “De 
aansluitende Masters Plant Sciences, Plant Biotechnology 
en Organic Agriculture, zijn nog internationaler. Van de 
ruim 150 nieuwe masterstudenten voor deze drie studies 
komt 38 procent uit Nederland, 27 procent uit Europa, en 
35 procent uit de rest van de wereld.”

Plantenwetenschappen van Wageningen University is 
in de Keuzegids Universiteiten 2014 de opleiding met 
de hoogste score van Nederland. Die opleiding krijgt - 
evenals vorig jaar - 98 punten, van de in totaal te behalen 
honderd punten.

Bron: Wageningen University,, 9 september 2014

De moleculaire wapenwedloop tussen planten en 
virussen

Plantenvirussen zijn interessante en belangrijke 
ziekteverwekkers in voedselgewassen. Basale kennis 
over deze virussen en virusinfecties is nodig om 
voedselgewassen en daarmee onze voedselvoorziening 
in de toekomst veilig te stellen. 

Dit stelt Marcel Prins in zijn oratie, getiteld ‘Kleine 
oorzaken, grote gevolgen; de moleculaire wapenwedloop 
tussen planten en virussen’. Hij bekleedt de functie 
van bijzonder hoogleraar in de Fytopathologie, met 
bijzondere aandacht voor de plantenvirologie, aan de 
Universiteit van Amsterdam. 

Plantenvirussen vormen een belangrijke, diverse groep 
van ziekteverwekkers in vrijwel alle gewassen. Met een 
minimum aan genetische informatie kunnen ze een 
groot aantal complexe processen uitvoeren. Zo kunnen 
ze hun eigen genetische informatie vermenigvuldigen, 

De proeflocatie met de verschillende behandelingen. 
Foto: Wageningen UR.
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nieuwe virusdeeltjes produceren, 
zich door de hele plant verplaatsen 
en uiteindelijk naar een andere 
plant worden overgebracht. Dat 
laatste gebeurt vaak met behulp van 
insecten. Planten hebben diverse 
vormen van resistentie tegen virussen 
ontwikkeld om zich te verweren tegen 
virussen. Virussen kunnen zich echter 
aanpassen, waardoor nieuwe varianten 
van bekende virussen verschijnen 
die bestaande resistenties kunnen 
omzeilen. Ook worden geregeld nog 
nieuwe soorten virussen ontdekt.

Basale kennis over de diversiteit van virussen, het 
infectieproces in planten en de van nature voorkomende 
manieren waarmee de plant zich verdedigt, zijn van groot 
belang om nieuwe vormen van resistentie in gewassen te 
kunnen ontwikkelen. Daarmee kunnen we ons voedsel 
ook in de toekomst veiligstellen.

Bron: Nieuwsbericht Universiteit van Amsterdam, 5 
september 2014

Recordaantal meldingen van hooikoortsplant 
Ambrosia

De opmars van de hooikoortsplant Ambrosia is nog niet 
tot staan gebracht. Uit nieuwe analyses blijkt dat de 
plant vorig jaar voor het eerst in meer dan driehonderd 
gebieden werd waargenomen. In ruim vijf procent van de 
locaties gaat het om grote populaties, vooral in openbaar 
groen. In tachtig procent van de locaties gaat het om 
minder dan vijf planten. Dit zijn vooral particuliere tui-
nen waar zaadmengsels gebruikt zijn die verontreinigd 
waren met Ambrosiazaden. Ambrosia staat van eind au-
gustus tot oktober vol in bloei. Om verdere verspreiding 
van de plant tegen te gaan roept de Nederlandse Voedsel- 
en Warenautoriteit (NVWA) iedereen op alert te zijn op de 
hooikoortsplant Ambrosia, de plant op eigen grondge-
bied te verwijderen en waarnemingen te melden.

Tot het einde van de vorige eeuw werd Ambrosia jaarlijks 
hooguit in enkele tientallen kilometerhokken (vlakken 
van een bij een kilometer) waargenomen. Sinds het begin 
van deze eeuw neemt het jaarlijks aantal waarnemingen 
sterk toe. De afgelopen jaren werd Ambrosia in meer dan 
tweehonderd kilometerhokken gezien, vorig jaar waren 
dat er voor het eerst meer dan driehonderd. Daarbij blijkt 
dat de soort veel in nieuwe gebieden opduikt. De stijging 
in de recente jaren is deels te verklaren door de media-
aandacht voor Ambrosia en oproepen om waarnemingen 
door te geven. Ook de in 2012 en 2013 door 
FloravanNederland.nl en Wageningen UR ontwikkelde 
apps hebben mensen geïnformeerd en aangemoedigd 
om Ambrosia te melden. Toch wordt de toename als reëel 

beoordeeld, omdat in de periode 1975-1985 een aantal 
provincies bijna dekkend in kaart is gebracht. Als de soort 
toen algemener was geweest, was dit zichtbaar geweest.

Grote en bestendige populaties in stad en natuur
Ambrosia wordt vooral in de stedelijke omgeving 
(stad, haventerreinen) meerdere jaren achter elkaar op 
dezelfde plek aangetroffen (onder andere Rotterdam, 
Amsterdam, Utrecht, Veghel, Nijmegen, Enschede en 
Vlissingen). Daarnaast zijn er bestendige groeiplaatsen in 
natuurgebieden langs de Rijn ten oosten van Nijmegen 
en langs de Grensmaas tot in Duitsland.

Voorkom uitbreiding
De NVWA verwacht dat Ambrosia zich verder zal 
verspreiden in Nederland als er geen maatregelen 
worden genomen. Ambrosia is een lastig te bestrijden 
akkeronkruid en geeft zeer veel sterk allergeen pollen 
af dat stevige allergische reacties opwekt bij mensen 
die hiervoor gevoelig zijn. De NVWA roept daarom 
particulieren, (gemeentelijke) groenbeheerdiensten, 
akkerbouwers en natuurbeheerders op extra alert te zijn 
op de plant en deze te bestrijden. De NVWA adviseert 

de plant niet in de GFT-container te gooien, maar in de 
restafval-container. De plant wordt dan verbrand en niet 
opnieuw door middel van compost verspreid.

Bij het verwijderen van planten is het belangrijk ervoor te 
zorgen dat de Ambrosiaplant niet in contact komt met de 
huid om zo allergische (huid)reacties te voorkomen. Dit 
kan door handschoenen en dekkende kleding te dragen. 
Als de planten bloeien, wordt ook aangeraden een 
mondkapje en bril te dragen.

Meld waarnemingen
Denkt u Ambrosia te hebben gezien? Dan is het erg 
waardevol als u deze waarnemingen meldt. Om Ambrosia 
eenvoudiger te kunnen herkennen en melden zijn er twee 

Marcel Prins. Foto: Jeroen 
Oerlemans, UvA.

Aantal kilometerhokken per jaar waarin Alsemambrosia 
is waargenomen in de periode 1975 tot en met 2013. Blauw 
is gevalideerd, rood is niet gevalideerd. Bron: NDFF, 
FloravanNederland.nl, De Natuurkalender, Wageningen UR, 
Waarneming.nl, FLORON.
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gratis apps ontwikkeld. De Ambrosia Alert voor Android 
toestellen en de Ambrosiamelder voor de iPhone. 
Waarnemingen kunnen ook doorgegeven worden via 
waarneming.nl, telmee.nl of Natuurkalender.nl. Voeg bij 
voorkeur een foto van de plant bij de waarneming, zodat 
meldingen op juistheid kunnen worden gecontroleerd.

Op www.ambrosiavrij.nu staat meer informatie over de 
herkenning, melding en verwijdering van ambrosia.

Tekst: De Natuurkalender, Wageningen UR, NVWA, 
Pollennieuws, FLORON en het LUMC .

Bron: Wageningen University, Milieusysteemanalyse, 
5 september 2014

Buitenlandse belangstelling voor cisgene 
aardappel

Veredelaars in België willen in zee met Wageningse onder-
zoekers om een cisgene aardappel te ontwikkelen die resi-
stent is tegen phytophthora. Dat bleek op de publieksdag 
van het onderzoeksprogramma DuRPh op 28 augustus, 
waar Plantenveredeling resistente aardappels showde.

De Belgische aardappelsector wil in zee met Wageningen 
UR, om een Bintje te ontwikkelen die meervoudig 
resistent is tegen phytophthora. Belgapom, de 
brancheorganisatie voor de aardappelhandel en 
verwerking in België, wil de resistentie bereiken via 
cisgenese, waarbij gebruik wordt gemaakt van soorteigen 
genen uit wilde aardappelen die wel resistent zijn 
tegen de aardappelziekte. Het nieuwe resistente Bintje 
moet in 2022 op de markt komen. Nu nog moeten er 
veel fungiciden worden gespoten om uitbraken van 
de aardappelziekte te voorkomen. Ook verschillende 
Amerikaanse veredelingsbedrijven hebben belangstelling 
voor de Wageningse technologie.

De Wageningse plantenveredelaars hebben inmiddels 
meerdere cisgene aardappels met twee of drie 
resistentiegenen ontwikkeld. Op het proefveld aan de 
Wageningse Afweg showde onderzoeker Geert Kessel 
de resultaten. Hoewel de phytophthora deze zomer 
welig tierde op de Nederlandse aardappelvelden, 
zijn de perceeltjes met cisgene aardappelen niet 
aangetast, zonder gebruik van bestrijdingsmiddelen. 
Controleveldjes, zonder resistentiegenen en met een 
doorbroken resistentie-gen, zijn al weggekwijnd.
Het programma DuRPh (Duurzame Resistentie 
Phytophthora) loopt volgend jaar af en dan wil 
Wageningen UR de technologie graag toepassen in de 
praktijk. In Europa wordt dat lastig, omdat cisgenese 
nu nog wordt beschouwd als genetische modificatie en 
meerdere Europese lidstaten mordicus tegen gentech 
zijn. Toch speculeert de Vlaamse overheid nu op 
een versoepeling in de regelgeving. Belgapom denkt 
acht jaar nodig te hebben voor toelatingsonderzoek. 
Bestuursvoorzitter Louise Fresco, die de publieksdag 
opende, denkt dat DuRPh een follow-up moet krijgen als 
EU-project.

Bron: Resource, 29 augustus 2014

Mogelijk tweede besmetting met vuilbroed

Naast Zuidlaren is er waarschijnlijk nog een tweede 
besmettingshaard van Amerikaans vuilbroed. De bijen-
ziekte is ook geconstateerd bij een imker in Hoogezand, 
zegt WUR-bijendeskundige Tjeerd Blacquière.

Monsters uit het Groningse Hoogezand worden op dit 
moment onderzocht door het CVI in Lelystad. Als de 
besmetting officieel wordt bevestigd, zal waarschijnlijk 
begin komende week plaatselijk een vervoersverbod 
worden afgekondigd. De beide besmettingshaarden 
houden verband met elkaar. Volgens Blacquière heeft het 
Groningse bijenvolk in Zuidlaren gestaan.

Blacquière is bij de bestrijding betrokken als extern 
toezichthouder. Amerikaans vuilbroed is een 
meldingsplichtige ziekte. De bestrijding is sinds een 
aantal jaren in handen van de imkers zelf gelegd. 
Blacquiere: “Maar de overheid wilde nog wel een 
neutrale intermediair om toezicht te houden op de 
uitvoering. Dat zijn wij geworden.” In de praktijk blijft 
het bij voornamelijk bij raadgeving en advisering. “En we 
hebben een paar wegwerpoveralls geleverd.”

Blacquière was daarmee overigens wel de eerste die op de 
hoogte werd gesteld van de besmetting in Zuidlaren. Op 
basis van de symptomen adviseerde hij om het voorval 
te melden bij het Rijk. Daarmee werd de procedure in 
werking gesteld die leidde tot de afkondiging van een 
vervoersverbod in Zuidlaren. Binnen een straal van drie Geert Kessel aan het woord tijdens de publieksdag bij een veld Desirée met 

drie ingebouwde resistentiegenen. Foto: Florencia Lucca.
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kilometer om de besmetting heen konden vier weken 
geen bijen worden vervoerd.

De Wageningse bijendeskundige vindt alle aandacht 
overigens nogal overtrokken. Het gaat in Zuidlaren maar 
om één bijenvolk dat eigendom is van de plaatselijke 
bijenhoudersvereniging. Het volk is al meteen 
vernietigd, nog voordat officieel de bevestiging kwam 
van vuilbroed. De schade is dus gering. Binnen de straal 
van het vervoersverbod bevinden zich nog twintig 
hobby-imkers. Hun volken zijn ook onderzocht door 
een bijengezondheidscoördinator van de Nederlandse 
Bijenhouders Vereniging.

Amerikaans vuilbroed is een sporenvormende bacterie 
die volgens Blacquière bijzonder persistent is. “Ze 
kunnen wel 35 jaar oud worden en zelfs behandeling 
met heet water overleven.” Maar erg besmettelijk is de 
ziekte volgens hem niet. “Europees vuilbroed, een andere 
bacterie, is veel besmettelijker. Maar die is juist niet 
meldingsplichtig.” Bij een onderzoek onder 190 volken 
onlangs bleek maar één procent van de volken sporen 
van Amerikaans vuilbroed te hebben. Daarentegen had 
35 procent sporen van de Europese variant. “Ik denk dat 
de schade door Europees vuilbroed veel groter is.”

Bron: Resource, 28 augustus 2014

Planten kunnen DNA van virus ‘uitschakelen’

Een team van virologen en plantengenetici van 
Wageningen UR (University & Research centre) heeft 
aangetoond dat de Ty-1-resistentie van planten tegen 
het belangrijke tomatengeelkrulbladvirus (TYLCV) 
gebaseerd is op het methyleren van het DNA (het 
genoom) van het virus, waardoor het virus niet meer 
goed kan functioneren. Tegelijkertijd laten ze zien 
dat die resistentie een achilleshiel heeft: als de plant 
ook geïnfecteerd is met een ánder belangrijk virus, 
het komkommermozaïekvirus (CMV), wordt het 
resistentie-mechanisme ondermijnd.

Afweer via RNA
De afweer tegen virussen is in planten veelal gebaseerd 
op RNA-interferentie (RNAi). Veel virussen hebben 
RNA als hun erfelijk materiaal. Via een complex proces 
wordt het virus-RNA in de plant in stukken geknipt, 
waardoor het virus zichzelf niet meer kan vermeerderen. 
In tegenstelling tot de meeste andere virussen die 
planten ziek kunnen maken, bevat het TYLCV als erfelijk 
materiaal DNA, en geen RNA. De afweer zal daarom 
anders moeten gaan.

Voor één van de wereldwijd economisch belangrijkste 
virussen, het zogenaamde Tomato Yellow Leaf Curl 
Virus (TYLCV), is een aantal resistentiegenen (Ty-1 tot 
en met -6) beschikbaar voor commerciële veredeling. 
In 2013 slaagden de Wageningse onderzoekers erin het 
Ty-1-gen te identificeren en te kloneren, waarmee ze 
een publicatie in PLoS Genetics haalden. In hun recente 
publicatie in het tijdschrift PNAS laten de onderzoekers 
vervolgens zien dat de Ty-1-afweer weliswaar gebaseerd 
is op RNAi, maar dat het erfelijk materiaal niet in 
stukken geknipt wordt, maar ‘geblokkeerd’ wordt door 
methylering van het virus-DNA.

Geen kruisbescherming
In de plantenwereld is het een bekend fenomeen dat 
planten ‘geïmmuniseerd’ kunnen worden door ze te 
infecteren met relatief onschadelijke virussen. Die 
virussen zorgen er voor dat de verdediging van de 
plant geactiveerd wordt en bescherming biedt via een 
zogenaamde ‘cross-protection’, tegen meer schadelijke 
verwante virussen.

Waarschuwing voor plantenveredelaars
Tot hun grote verbazing ontdekten de Wageningse 
onderzoekers dat een infectie met het Cucumber 
Mosaic Virus (CMV), een virus met RNA als erfelijk 
materiaal, waar het Ty-1-resistentiemechanisme dus 
geen grip op heeft, de afweer tegen het TYLCV-virus 
juist ondermijnde. Volgens de onderzoekers is dat een 
waarschuwing voor plantenveredelaars. Gebruik van 
het Ty-1-gen zorgt namelijk wel voor afweer, maar zal in 
de kas en op het veld snel onwerkzaam kunnen worden 
wanneer planten daar ook door allerlei andere virussen 
belaagd worden.

Bron: Wageningen University, Laboratorium voor 
Virologie, Plant Research International (PRI), 
20 augustus 2014
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